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Szijjártó Péter: Magyarország és Szlovákia eljárást kezdeményezett Ukrajnával 

szemben 
2024. július 22. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, Mandiner, PestiSrácok.hu, 

Körkép.sk 

Magyarország és Szlovákia együtt konzultációs eljárást kezdeményezett az Európai Uniónál 

Ukrajnával szemben az ország váratlan és barátságtalan lépése miatt, amellyel részlegesen 

leállították a hazánkba irányuló kőolajszállítást - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter hétfőn Brüsszelben. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye 

szerint a tárcavezető az európai uniós külügyi tanács ülését követő sajtótájékoztatóján arról 

számolt be, hogy az orosz Lukoil kőolajtranzitjának leállításáról szóló ukrán döntés súlyosan 

veszélyezteti Magyarország és Szlovákia energiaellátását. Rámutatott, hogy mivel az 

energiaellátás nem politikai, hanem infrastrukturális kérdés, s mivel hazánk kőolajszükségletét 

alternatív szállítási útvonalak hiányában nem lehet megoldani orosz források nélkül, az ország 

Szlovákiával és Csehországgal együtt kivételt kapott az EU-s szankciók alól az import terén. 

Emlékeztetett rá, hogy a Lukoil a magyar kőolajimport egyharmadát és a szlovák kőolajimport 

mintegy 45 százalékát adja jelenleg, az ukrán tilalom így alapvetően fenyegeti a két ország 

energiabiztonságát. "Ez elfogadhatatlan és érthetetlen lépés egy olyan ország részéről, amelyik 

az Európai Unió tagja akar lenni, és egyetlen döntéssel két EU-tagország kőolajellátását 

sodorja alapvető veszélybe" - mondta. 

 

Szijjártó Péter: Magyarország és Románia közlekedési megállapodást írt alá 
2024. július 24. – MTI, hirado.hu, origo.hu, Krónika, Székelyhon.ro 

Magyarország és Románia közlekedési megállapodást írt alá, amelynek értelmében megkezdik 

a Szeged és Temesvár közötti vasútvonal építésének előkészületeit, valamint 2027-ig újabb 

határátkelőhelyet létesítenek - jelentette be a tárca közlése szerint Szijjártó Péter külgazdasági 

és külügyminiszter szerdán Bukarestben. A tárcavezető a román közlekedési és 

infrastruktúraügyi miniszterrel, Sorin Grindeanuval lefolytatott tárgyalása után azt közölte, 

hogy megállapodást írtak alá, amelynek értelmében a két ország kormánya megkezdi a 

Szegedet Temesvárral összekötő vasútvonal építésének az előkészületeit annak érdekében, 

hogy európai forrásokra pályázhassanak. A dokumentum rögzíti egy közös munkacsoport 

létrehozását, továbbá a megvalósíthatósági tanulmány mielőbbi elkészítését is. 

 

Gulyás Gergely: Ukrajna a békepárti álláspontunk miatt zsarol minket! 
2024. július 25. – Magyar Nemzet, ORIGO, Mandiner, Demokrata, Index.hu 

A háborúról és annak következményeiről is tárgyalt tegnap a kormány, most egy újabb 

nehézséggel szembesült Magyarország, nevesül, hogy Ukrajna a kőolajszállítás leállításával 
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zsarolja hazánkat is Szlovákiát – kezdte a Kormányinfót Gulyás Gergely. A kormány szerint 

Ukrajna azt a két országot zsarolja, akik következetesen tűzszünetet és békét követelnek. – 

Ukrajna a békepárti álláspont miatt zsarol minket, ami ellentétes az EU-s megállapodásokkal 

is – jelentette ki a miniszter. Gulyás tájékoztatása szerint mostantól a Lukoil nem tud szállítani 

Magyarországra, mint mondta, hazánk az orosz olaj miatt ellátásbiztonságát nem tudja tartani. 

– Amennyiben a helyzet nem oldódik meg, üzemanyaghiány is lehet, erre szeptemberig 

megoldást kell találni – jelentette ki Gulyás. – Miközben Ukrajna ezt teszi, Magyarországról 

szerzi be az elektromos árama negyven százalékát. Eközben hazánk segítséget nyújt az 

Ukrajnából érkező menekülteket. Magyarország ezért kérte fel az Európai Bizottságot, hogy 

lássa el a szerződéses közvetítő szerepét – lengette be Gulyás Gergely. 

 

Dömötör Csaba: Kijev lépése nyomásgyakorló eszköz 
2024. július 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Nyomásgyakorló eszköznek nevezte a Miniszterelnöki Kabinetiroda parlamenti államtitkára a 

Facebook-oldalára kedden feltöltött videóban azt, hogy Ukrajna korlátozza Magyarország 

olajimportját. Dömötör Csaba közölte: Ukrajnában elfogadtak egy jogszabály-módosítást, 

amelynek alapján az orosz Lukoil olajszállítmányai nem haladhatnak át Ukrajnán keresztül 

Magyarország irányába. "Kijev lépése egy nyomásgyakorló eszköz, hogy végre adjuk már be a 

derekunkat a háborús politikában, és nem valamiféle kóbor vélemény ez, mert az ukrán 

törvényhozás egyik tagja ezt nyíltan ki is mondta" - fogalmazott Dömötör Csaba. Kifejtette: "az 

energetikai bizottság tagja meglepő nyíltsággal azt mondta, a tiltásnak az is célja, hogy letörje 

Magyarország ellenállását a fegyverszállításokkal kapcsolatban; azt mondja, mindenféle 

diplomáciai megoldást kipróbáltak, de ezek nem működtek, és más megközelítést kell 

alkalmazni, mármint irányunkban". "Világos szavak, de nem kell elfogadnunk a zsarolást, nem 

fogunk változtatni azon, hogy nem akarunk belegabalyodni a háborúba" - hangsúlyozta az 

államtitkár. Rámutatott: Magyarország sokféle módon segíti Ukrajnát, például már 1,3 millió 

menekültet engedett be, közülük több tízezren Magyarországon is maradtak, ezért több mint 

ötezer Ukrajnából menekült gyerek jár magyar iskolába vagy óvodába. 

               
Gazdag program a Székelyföldi Lovas Ünnepen  
2024. július 22. – szekelyhon.ro 

Kereken egy hónap múlva, augusztus 22–25. között várhatóan ismét több ezer ember népesíti 

be a gyergyószentmiklósi Krigel lovaspályát. 17. alkalommal rendezik meg a Székelyföldi Lovas 

Ünnepet, ahol 120 programpont várja a közönséget. Idén is négynapos lesz a Székelyföldi Lovas 

Ünnep, amelynek elő napján lovaskonferenciát rendeznek neves szakemberek, szervezetek és 

várhatóan sok, a széles lovas tevékenységi körben érdekelt vagy az iránt érdeklődő személy 

részvételével – mondta el az eseményt ismertető sajtótájékoztatón Madaras Gyöngyvér, a 

rendező Krigel SK illetékese. A sajtótájékoztatón a társszervező Hargita Megyei Fejlesztési 

Ügynökség igazgatója, Cilip Árpád és Bajkó Tibor, a Krigel elnöke voltak még jelen.  
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Mindenkit szavazásra hívnak, hogy megkapja az Europa Nostra közönségdíjat is 

a kolozsvári Szent Mihály-templom  
2024. július 22. – Krónika 

Megóvás és adaptív újrafelhasználás kategóriában került be az Europa Nostra-díjat már 

elnyerő kolozsvári Szent Mihály-templom a díj közönségszavazásának jelöltjei közé. Az Erdély 

emblematikus építészeti ékköveként ismert templom bekerült az Europa Nostra-díjasok közé 

május végén. Most a közönségdíjért lehet rá szavazni. Az Európai Bizottság és az Europa Nostra 

május 30-án jelentette be az Európai Unió Kreatív Európa programja által társfinanszírozott 

Európai Örökség Díj / Europa Nostra Díj 2024-es nyerteseit. Idén Európa legrangosabb 

örökségvédelmi díját 26 nyertes veheti át, képviselve a kontinens 18 országát – a tizenkét tagú 

szakmai zsűri 206 pályázatból választotta ki az elismert projekteket.  

 

Eddig tartott a kétnyelvűség: román nyelvűre cserélték a táblát  
2024. július 23. – szekelyhon.ro 

Egynyelvűre cserélték a régi, kétnyelvű táblát a csíkszeredai igazságügyi palota bejáratánál: az 

abban működő két állami intézményt, a Hargita Megyei Törvényszéket, valamint a 

Csíkszeredai Bíróságot immár csak román nyelven hirdetik az újonnan kihelyezett névtáblák. 

Veress Dávid, az Édes Anyanyelvünkért Szövetség elnöke figyelemfelkeltő akcióra készül. 

„Megismétlődni látszik a több mint tíz évvel ezelőtti történet, amikor szintén néhány 

csíkszeredai állami intézménynél egynyelvűekre cserélték a névtáblákat” – emlékezett vissza 

Veress Dávid, az Édes Anyanyelvünkért Szövetség elnöke, aki egy évtizeddel ezelőtt a Hargita 

Megyei Törvényszék épülete előtt több alkalommal tiltakozott ugyanezen okokból.  

 

Az államfő is kihirdette a medvék kilövését lehetővé tevő törvényt  
2024. július 23. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Klaus Iohannis államfő kedden kihirdette a romániai medveállomány kezeléséről szóló 

törvényt. A jogszabály a 2006/407-es vadászati törvény első cikkét egészíti ki, valamint 

módosítja az emberre veszélyes medvék azonnali kilövését lehetővé tevő 2021/81-es sürgősségi 

kormányrendeletet. A törvény 426 egyedre megelőzési vadászati kvótát, 55 egyedre pedig 

beavatkozási kvótát ír elő 2024-re és 2025-re az emberek elleni támadások és a medvék okozta 

károk megelőzése érdekében. A törvénytervezetet a július 15-én tartott rendkívüli ülésszakon 

fogadta el a képviselőház, miután a szenátus már 2023. november 6-án rábólintott – 

emlékeztet az Agerpres. Tánczos Barna volt környezetvédelmi miniszter szerint az RMDSZ 

sokéves munkája ért révbe a medvekvóták kihirdetésével.  
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Nagyboldogasszony ünnepén, a Kolozsvári Magyar Napok nyitányaként áldják 

meg az eredeti helyére visszaállított Mária-oszlopot  
2024. július 23. – Krónika 

Nagyboldogasszony ünnepén, augusztus 15-én áldják meg az Egyetem utcában elhelyezett 

kolozsvári Mária-oszlopot – olvasható László Attila főesperesnek, a Szent Mihály Római 

Katolikus Plébánia plébánosának közleményében. „Öröm, hogy sok jó szándék és akarat 

eredményeként újra eredeti, méltó helyén áll a kolozsvári Mária-oszlop, fogadalmi szobor, 

Erdély második legrégibb köztéri szobra, városunk első megmaradt köztéri emléke. Emlékeztet 

múltra és jövőre, szép városunkra, közös, együtt formálandó napjainkra” – fogalmaz László 

Attila. Délelőtt 11 órától a Piarista-templomban, a kegykép búcsúján ünnepi szentmisét mutat 

be Exc. Ft. Dr. Kerekes László gyulafehérvári segédpüspök, azt követi 12 órától a helyreállított 

fogadalmi Mária-oszlop megáldása, amelynek keretében a polgári hatóságok beszédét 

hallhatjuk, majd az egyházak képviselői áldó imát vezetnek a városért, Kolozsvár népéért. E 

kiemelkedő esemény egyben a 15. Kolozsvári Magyar Napok nyitánya.  

 

Székelyföldi autonómia: a román kormány nem tárgyal „arról, ami nincs” „azzal, 

aki nincs”  
2024. július 24. – Krónika 

Érdekes levélváltást vont maga után az a petíció, amelyet a Székely Szabadság napjának 

résztvevői ez év március 10-én közfelkiáltással fogadtak el a székely vértanúk marosvásárhelyi 

emlékművénél. A Maros megye prefektusának átadott petícióra először érkezett a román 

kormány valamely tagja által aláírt válasz. Adrian Veștea fejlesztési, közigazgatási és 

közmunkálatokért felelős miniszter egy háromoldalas levél konklúziójaként tulajdonképpen 

azt közölte, hogy a román kormány nem tárgyal „arról, ami nincs” „azzal, aki nincs”. A levelet 

és Izsák Balázs erre adott válaszát a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) sajtószolgálata hozta 

nyilvánosságra kedden.  

 

Románia-szerte segítheti a magyar nyelvű képzéseket nyújtó egyetemeket a 

középiskolások körében végzett kutatás  
2024. július 25. – Krónika 

Az erdélyi magyar középiskolások egyetemmel kapcsolatos érték- és elvárásrendszerét szeretné 

mélyebben megvizsgálni a Milyen felvételiző vagy? elnevezésű kérdőív, amelyet már több mint 

ezer diák kitöltött a Felvi.ro oldalon. A kezdeményezők az eredmények feldolgozását követően 

a célcsoportra jellemző attitűdök és a kelet-közép-európai felsőoktatási piac sajátosságai 

mentén kívánnak stratégiai javaslatokat tenni az országban magyar képzéseket nyújtó 

egyetemek felé. Lázár Beáta doktorandusz, projektvezető az augusztus elején záruló kutatás 

előzményeit, főbb szempontjait ismertette a Krónikával, kitérve az egyetemböngésző portál 

újdonságaira is.  
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A székelyföldi fociakadémia felébresztette az alvó óriásokat  
2024. július 25. – szekelyhon.ro 

Biztos nem ez volt a fő cél Budapesten, amikor évekkel ezelőtt a Székelyföld Labdarúgó 

Akadémia támogatásáról döntöttek, de teljesen mellékesen elérték azt a célt is, hogy 

újjáélesztették a román utánpótlás-nevelést – véli Szondy Zoltán, az FK Csíkszereda és a 

Székelyföld Labdarúgó Akadémia elnöke. „azzal, hogy magyar támogatással felépítettük a 

székelyföldi utánpótlás-nevelést, ez gyakorlatilag felébresztette a román utánpótlást. Addig 

egyedül Gheorghe Hagi csinálta ezt. Ahogy bejöttünk a képbe – és megnyertünk néhány 

bajnoki címet és kupát –, azzal felébresztettük az alvó óriásokat: a bukaresti klubok rögtön 

elkezdtek komolyan dolgozni, ráadásul elkezdtek újjáéledni a régi tradicionális központok is, 

mint például Kolozsvár. Innentől kezdve a rájátszásokban már nagyon sok jó minőségű 

ellenfelünk lett, és minden pontért meg kell szenvednünk. Biztos nem ez volt a fő cél 

Budapesten, amikor évekkel ezelőtt a Székelyföld Labdarúgó Akadémia támogatásáról 

döntöttek, de teljesen mellékesen elérték azt a célt is, hogy újjáélesztették a román utánpótlás-

nevelést” – mondta el. 

 

Jelentősen nőtt a BBTE-re iratkozó magyar hallgatók száma, a legkeresettebbek 

közt a mesterséges intelligencia szak  
2024. július 25. – Krónika 

Jelentősen nőtt az érdeklődés tavalyhoz képest a Babeș–Bolyai Tudományegyetemen (BBTE) 

a magyar tagozatos szakok iránt is. Július 24-ig alapképzésre összesen 2013-an iratkoztak a 

magyar szakokra. Nappali képzésre összesen 1 741-en jelentkeztek, 239-el többen, mint 2023 

júliusában, míg távoktatásra 272-en iratkoztak, 70-nel többen a tavalyhoz képest. A magyar 

tagozatos magiszteri kínálat iránt is megnőtt az érdeklődés, 553-an iratkoztak magyar 

mesterire – közölte az egyetem. A legnagyobb érdeklődést kiváltó magyar szakok a 

Filmművészet, fotóművészet és média, Menedzsment, Pszichológia, Óvodai és elemi oktatás 

pedagógiája, a Testnevelés és Sport Kar szakjai, Régészet, Gazdasági Informatika, 

Művészettörténet, valamint a Jog volt. A távoktatásos kínálatból a Pszichológia és a Szociális 

munka szakok vonzották a legtöbb jelentkezőt.  

 

Gyönyörűen megújult a mezőségi Harcó középkori református temploma a 

magyar kormány jóvoltából  
2024. július 25. – Krónika 

Kívül-belül gyönyörűen megújult a Maros megyei Harcó középkori református temploma. 

Amint a Teleki László Alapítvány honlapján olvasható, a magyar kormány által létrehozott 

Rómer Flóris Terv támogatásával, az alapítvány lebonyolításában sikerült a templom teljes 

körű helyreállítását elvégezni. Elkészült a templom körüli vízelvezetés, megújult a tető, a 

templombelsőt a falképek restaurálásával és a teljes külső homlokzatot helyreállították. Harcó 

(románul Hărțău) Marosvásárhelytől északnyugatra a Maros folyó jobb oldalán, a Székely 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/a-szekelyfoldi-fociakademia-felebresztette-az-alvo-oriasokat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/jelentosen-nott-a-bbte-re-iratkozo-magyar-hallgatok-szama-a-legkeresettebbek-kozt-a-mesterseges-intelligencia-szak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/jelentosen-nott-a-bbte-re-iratkozo-magyar-hallgatok-szama-a-legkeresettebbek-kozt-a-mesterseges-intelligencia-szak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/gyonyoruen-megujult-a-mezosegi-harco-kozepkori-reformatus-temploma-a-magyar-kormany-jovoltabol
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/gyonyoruen-megujult-a-mezosegi-harco-kozepkori-reformatus-temploma-a-magyar-kormany-jovoltabol


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 23 – 29. 

 

 

Mezőségnek nevezett kistájegységben fekszik, Mezőpanit községhez tartozik. Mezőpanit 5725 

lakosából 4076-an vallották magukat magyarnak.  

 

Helycserével fut neki a következő négy évnek az RMDSZ az Arad Megyei 

Tanácsban  
2024. július 25. – Krónika 

Átvették megbízóleveleiket a június 9-ei helyhatósági választásokon az Arad megyei 

közgyűlésben mandátumot szerzett jelöltek. A két RMDSZ-es tanácsos közül egyelőre csak 

Péró Tamás kapta kézhez az igazolást, ugyanis a listavezető Faragó Péter megtartja parlamenti 

képviselői helyét, és helyette ifj. Zágoni-Szabó András lesz a megyei önkormányzat döntéshozó 

testületének tagja. A megyei döntéshozó testületben a kormánykoalíciót alkotó PNL-nek és 

PSD-nek 14, illetve 9 szavazata lesz, az AUR 5, az Egyesült Jobboldal Szövetsége (ADU) 3, az 

RMDSZ 2 vokssal rendelkezik majd. Az RMDSZ hagyományosan jó kapcsolatot ápol a liberális 

vezetéssel, több cikluson át helyi koalíciót is alkottak, ám 2020-ban a PNL „túlnyerte” magát, 

17 mandátumot szerzett a 33-ból, és már nem volt szüksége az egyszerű többség kialakításához 

az RMDSZ-re. A magyar érdekvédelmi szervezet megyei tanácsban betöltött súlya ezúttal attól 

is függ, hogy az őszi parlamenti és elnökválasztások után is megmarad-e a PNL és a PSD 

országos koalíciója.  

 

Túljelentkezés a Sapientia egyetem több szakán, élénk az érdeklődés az új 

sporttudományok szak iránt is  
2024. július 25. – Krónika, szekelyhon.ro 

Végéhez közeledik a nyári felvételi időszak a: a héten lezárult az iratkozás, zajlik a helyek 

visszaigazolása a Sapientia egyetem négy karán, Csíkszeredában, Kolozsváron, 

Marosvásárhelyen és Sepsiszentgyörgyön. Az egyetem idén összesen közel 1500 helyet 

hirdetett, melynek több mint fele tandíjmentes. Több szak esetében is túljelentkezés volt a 

Sapientián, mint például a kommunikáció és közkapcsolatok, jog vagy épp az informatika 

szakokon, de többek között a marketing, számítástechnika és az automatika és alkalmazott 

informatika is nagy érdeklődésnek örvendett. A tavalyi évtől a sporttudomány területére is 

kiterjesztette oktatási kínálatát az intézmény, amikor a Sepsiszentgyörgyi Karon sport és 

edzőképző szakot hirdetett, ahová az idei évben is túljelentkezés volt. „Az idei évben örömmel 

tapasztaltuk, hogy megnőtt a népszerűsége a mesterképzéseinknek is, egyre többen választják 

a továbbtanulást, a szakmai tudásuk mélyítését” – összegezte Tonk Márton rektor, aki azt is 

kiemelte, örömmel észlelik, hogy az alapképzés iránt sem lankadt a tavalyi évhez képest az 

érdeklődés.  
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Fociznak egy jót Csíkszentsimonban  
2024. július 25. – szekelyhon.ro 

Magyar parlamenti válogatott kontra székelyföldi közszereplők labdarúgó-mérkőzést 

rendeznek csütörtökön 17 órától Csíkszentsimonban. Hosszú múltra tekint vissza a magyar 

parlamenti válogatott és a székelyföldi közszereplők közötti barátságos focimeccs, a két csapat 

évente legalább egy alkalommal focizik egyet. A leggyakrabban ősszel Csíkszentdomokoson 

szoktak focizni, illetve alkalmanként Magyarországon is összeméri tudását a két alakulat.  

 

Megújul a fehéregyházi Petőfi Sándor Múzeum 
2024. július 26. – maszol.ro, Krónika 

Petőfi Sándor halálának 175. évfordulóján megemlékezést tartanak Fehéregyházán, amelynek 

keretében sor kerül a megújuló Petőfi Sándor-emlékhely alapkőletételére. A Maros Megyei 

Múzeum, a Magyar Nemzeti Múzeum Közgyűjteményi Központ – Petőfi Irodalmi Múzeum és 

a fehéregyházi Petőfi Sándor Művelődési Egyesület 2024. július 28-án, a fehéregyházi csata és 

Petőfi Sándor halálának 175. évfordulója alkalmából megemlékezést tart Fehéregyházán, 

melynek keretében sor kerül a megújuló Petőfi Sándor-emlékhely alapkőletételére. Petőfi 

Sándor születésének 200. évfordulója alkalmából a Magyar Kormány támogatásával a Nemzeti 

Kulturális Alap által meghirdetett pályázat keretében tucatnyi Petőfi-emlékhely megújítása 

vált lehetővé.  A felújított épületekben új kiállítások nyíltak és nyílnak meg, többek között 

Kiskőrösön, Kiskunfélegyházán, Koltón és Aszódon. Az emlékhelyek közül jelentőségében és a 

munka léptékét tekintve is kiemelkedő a fehéregyházi Petőfi Sándor Múzeum fejlesztése. 

 

Helyi magyar karitatív szervezeteket támogatnak az aradi magyar gazdák a 

Magyarok Kenyere-program búzafelajánlásából  
2024. július 27. – Krónika, Nyugati Jelen 

Az Arad Megyei Magyar Gazdák Egyesülete idén is csatlakozott a Magyarok kenyere – 15 millió 

búzaszem elnevezésű Kárpát-medencei programhoz. Ennek célja a magyar gazdatársadalom 

önzetlen, segítő szándékú összefogása annak érdekében, hogy a gabonával, illetve az abból 

őrölt liszttel, vagy annak ellenértékével magyar karitatív szervezeteket támogassanak. Az Arad 

Megyei Magyar Gazdák Egyesülete évek óta rendszeres résztvevője a Magyarok kenyere-

programnak. A szakmai szervezet az aratás megkezdésével egy időben meghirdette felhívását 

az adakozásra – mondta Nagy Zsolt falugazdász, a gazdaszervezet alelnöke. „Várjuk a 

felajánlásokat, a gazdák már ismernek minket, megvannak az elérhetőségeink tudják a gyűjtés 

menetét. Aradon, a gazdaszervezet székházában, továbbá Pécskán és Kisiratoson vannak 

gyűjtőpontjaink, de minden településen, ahol vannak tagjaink, egy-egy képviselőnk a 

kapcsolattartó. Elmegyünk a búzáért, elvisszük, a malomban megőröltetjük és majd lisztként 

továbbadjuk” – magyarázta.  
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Megújul az emlékhely, amely egybeforrt Petőfi Sándor nevével  
2024. július 28. – szekelyhon.ro 

Felújítják és kibővítik a fehéregyházi Petőfi-emlékhelyet, az új épület alapkövét vasárnap 

délben tették le ünnepélyes keretek között a Petőfi-múzeumkertben. A felújítási és 

korszerűsítési munkálatok összértéke 6,4 millió lej, a forrásokat a Nemzeti Kulturális Alap 

mellett Maros Megye Tanácsa és a Maros Megyei Múzeum közösen biztosítják. A fehéregyházi 

csata és Petőfi Sándor halálának 175. évfordulója alkalmával rendezett megemlékezést 

fúvószenekar előadásában a román és magyar himnuszokkal nyitották meg a fehéregyházi 

Petőfi-emlékhely múzeumkertjében. Ezt megelőzően azonban az Ispán-kútnál is koszorúztak, 

így fejezte ki a közösség tiszteletét és háláját a hősök előtt, akik életüket vesztették a történelmi 

fehéregyházi csatában. Ezt követően elhelyezték a kegyelet koszorúit a turulmadaras 

obeliszknél is a hazai és magyarországi küldöttségek képviselői. Koszorúztak többek között a 

fehéregyházi Petőfi Sándor Művelődési Egyesület, Maros Megye Tanácsa, Magyarország 

Csíkszeredai Főkonzulátusának, a Petőfi Irodalmi Múzeum és a magyar Irodalmi Emlékházak 

Egyesületének, valamint Kiskunfélegyháza önkormányzatának képviselői, továbbá a kiskőrösi 

küldöttségek.  

 
Kolek Péter: A mi vidékünk támogatása miatt is életbevágóan fontos a magyar 

képviselet 
2024. július 22. – Ma7.sk   

A jelentős magyar nemzetiségű lakossággal rendelkező Galánta polgármestere a Magyar 

Szövetség eredményeiről elmondta: „Az, hogy a magyar közösségnek nem sikerült a pozsonyi 

parlamentbe, illetve az európai parlamenti struktúrában helyet szerezni, sajnos, inkább annak 

az eredménye, hogy a magyar közösséget képviselő pártok nem egységesen léptek fel. Ha 

összeadjuk azokat a külön-külön elért eredményeket, amelyek az egyes, magyarságot képviselő 

pártok elértek, az vélhetően mindig elég lett volna akár az országos vagy az európai 

parlamentbe való bejutáshoz.” 

 

Múltunk és jövőképünk – A Szűzanya országa a Szent Korona oltalmában 
2024. július 22. – Felvidék.ma 

Szántai Lajos, magyar műveltségkutató, népmesekutató, művészettörténész, Múltunk és 

jövőképünk – A Szűzanya országa a Szent Korona oltalmában című előadásában a magyar 

államiság legjelentősebb szimbóluma a Szent Korona eredetével, misztikumával, szerkezetével, 

történetével, a hozzá kapcsolódó legendákkal foglalkozott az idei, a 26. Mécs László 

Szabadegyetemen, Jászón. A már évszázadok óta tartó kutatások számos kérdést vetettek fel, 

melyek közül talán a legnagyobb vitát az a kérdés váltotta ki, érintette-e vagy sem Szent István 

fejét a korona. Szántai Lajos előadásában többek között azt a véleményét osztotta meg a 
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hallgatósággal, hogy igen. Az ellentábor egyik bizonyítéka, hogy a korona egyik képe Dukasz 

Mihály, római azaz bizánci császárt ábrázolja jobb kezében jogarral, bal kezében karddal. 

 

Horony: A kollektív bűnösségre hivatkozó ügyekkel is foglalkozom 
2024. július 23. – Új szó 

A Gombaszögi Nyári Tábor keretein belül Horonyi Ákos kissebségi kormánybiztos szakértői 

véleményét kérték ki a Beneš-dekrétumok mentén indított földelkobzási eljárásokat illetően. A 

kisebbségi kormánybiztos kitért a szlovák kormány álláspontjára mely szerint ezeknek az 

ügyeknek semmiféle kisebbségi vagy éppen nemzetiségi érintkezése sincs. A kormánybiztos 

kihangsúlyozta, hogy ilyen esetben, mint olyan tárgyalásokat kezdeményezhet a földalappal, 

de figyelembe kell venni, hogy bizonyos ügyekben törvény szabályozza azt, hogy melyik 

szaktárca avatkozhat be Emellett kiemelte a szlovák kormány által tett ígéretet mi szerint a 

földelkobzás kérdését egy szakértői tárgyalás keretén belül is megvizsgálják majd. 

 

Komoly pozíciót tölt be az EP-ben Ódor Lajos 
2024. július 23. – Új szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Az Európai Parlament Gazdasági és Monetáris biztoságának alelnökévé választották Ódor 

Lajost a Progresszív Szlovákia párt európai parlamenti képviselőjét. Az újonnan kinevezett 

alelnöknek nem volt ellenfele a posztra, akklamáció útján jelölték ki erre a szerepre. Ódor Lajos 

kinevezését követően a TASR-nak adott interjúban ily módon nyilatkozott: “Mindenekelőtt 

szeretnék ismételten köszönetet mondani Szlovákia lakosainak, akik erős mandátummal 

küldtek az EP-be, valamint kollégáimnak az Obnovme Európu (RE) szerveződésből, akik 

jelöltek engem ebbe a bizottságba, és valamennyi politikai csoportosulás képviselőjének, akik 

támogattak.” Ugyanakkor kifejtette a céljait, melyet mandátuma során megvalósítani kíván 

kiemelt szerepet szánva versenyképes piac kialakítása mellett a digitális euro valamint 

személyes pénzügyi adatok védelmének is. 

  

Júliusban a Smer nyerné a választást a PS és a Hlas előtt 
2024. július 23. – Bumm.sk, Körkép.sk 

Júliusban a Smer nyerné a parlamenti választást 23,5 százalékos támogatottsággal. A második 

helyen a Progresszív Szlovákia (PS) végezne 21,7 százalékkal, majd a Hlas következne 15,5 

százalékkal. Ez az AKO ügynökség felméréséből derül ki, amelyet a Joj 24 televízió számára 

készített. A parlamentbe bejutna még a KDH (7,4 százalék), a Republika (5,6 százalék), az SaS 

(5,6 százalék) és az SNS (5 százalék). Nem lépné át a bejutási küszöböt a Slovensko (volt 

OĽANO), a Za ľudí és a Kresťanská únia alkotta koalíció (3,5 százalék), a Demokrati (4,4 

százalék) és a Magyar Szövetség (4,3 százalék), ahogy a Sme rodina sem (2,3 százalék). A többi 

párt és mozgalom az egyszázalékos támogatottságot sem érné el. 
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„Itt ma éjjel is zengeni fog a ház” – Komáromban zajlik a karvezetők szakmai 

műhelye 
2024.július 23. – Felvidék.ma 

Felnőttkorba lépett a „Karvezetők szakmai műhelye”, fogalmazott ma a Szlovákiai Magyar 

Pedagógusok Szövetsége elnöke, Fekete Irén a négynapos rendezvény megnyitóján. Az 

SZMPSZ 2006 óta szervezi meg a szakmai képzést, melynek célja a karvezetők vezetői 

technikájának megalapozása és továbbfejlesztése, az énekhang szakszerű képzése és helyes 

használatának gyakorlásan. Idén július 23-26. között megrendezendő szakmai műhelynek első 

alkalommal adott otthont a Felvidéki Magyar Pedagógusok Háza a komáromi Fürdő utcában. 

A képzésben résztvevő 19 fő között van kórusvezető, alapiskolai pedagógus, művészeti 

alapiskolai pedagógus, kórusénekes, illetve egyetemi hallgató is. 

 

Ostorcserdítésektől volt hangos Gombaszög 
2024. július 23. – Felvidék.ma 

Idén a Felföldi Dalia Iskola is becsatlakozott a Gombaszögi Nyári Tábor társszervezői közé. 

Egész héten kiállítással, jurtával, foglalkozásokkal, harci bemutatóval és előadással várták az 

érdeklődőket. A magyar nemzeti harcművészetet oktató közösség vezetője Kopecsni Gábor, aki 

kutatásokkal és gyűjtésekkel alapozta meg iskolájának rendszerét. Hét fő tudásterületből, azaz 

„rovásból” áll az iskola tananyaga: szablya, íj, fokos, bot, karikás ostor, hajítófegyverek és a 

magyar népi birkózások. Központjuk Gömörpéterfala, és vannak csapatok Komáromban, 

Paláston, Rozsnyón, Léván, Füleken, Almágyban és Magyarországon, Cserépfalun is. 

 

Tovább folytatódik Szlovákia szétbomlasztása – Kultúr-politikai rendezvény 

Gombaszögön 
2024.július 23. – Felvidek.ma 

Ezzel a címmel jelent meg a zsi.sk oldalon Ján Dunajský cikke a Gombaszögi Nyári Tábor 

kapcsán, amelyet a hlavnespravy.sk is teljes terjedelemben átvett július 20-án. Egészen 

hajmeresztő, hogy a magukat szlovákiai intelligencia egyesületének mondók milyen 

kitalációkkal élnek, miket állítanak, s közölnek tényként szlovák nemzettársaiknak.? Mélyen 

elgondolkodtató, milyen frusztrációban szenvednek az úgymond szlovák véleményformálók, 

miközben a mi kis hőn szeretett felvidéki magyarságunk amúgy is összeomlani látszik. 

 

Idén is fiatalok százai fesztiváloztak a FolkSzögletben 
2024. július 24. – Felvidék.ma 

Néptánc- és népdaltanítással, koncertekkel, folkkocsmakvízzel, esténként pedig fergeteges 

táncházzal várta a hagyományos magyar kultúra rajongóit a július 16. és 20. között 

megrendezett Gombaszögi Nyári Tábor és annak szerves részét képező FolkSzöglet nevű 

fesztiválhelyszín, amelynek népszerűségéről Farkas Józseffel, a Hagyományok Háza Hálózat 

szlovákiai kirendeltségének vezetőjével beszélgettünk. FolkSzögletbe ellátogatók ismét a saját 
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bőrükön tapasztalhatták meg, hogy a hagyományos magyar kultúra, a néptánc és a népzene 

nemcsak szórakoztató, de közösségteremtő erővel is bír.  
 

Árpád-házi Szent Kinga, aki a népek szolidaritását váltotta valóra 
2024.július 24. – Felvidék.ma 

A magyar királyi hercegnő emlékezetére a 2024-es esztendőben különleges alkalom nyílik, 

születésének 800. évfordulója kapcsán. Kinga 1224. március 5-én született Esztergomban. 

Emlékét, július 24-én ugyancsak megidézik égi születésnapja alkalmából, mely 1292. július 24-

én következett be a lengyelországi Ószandecben, az általa épített kolostorban. Nyolc évszázad 

távlatából Magyarországon, Lengyelországban, Litvániában és a szlovákiai Podolinban is 

emlékeznek Szent Kingára, aki életében és halálában a Közép-Európai emberek és a nemzetek 

szolidaritását váltja valóra, amiért kiérdemelte a nemzetek édesanyja elnevezést. 

 

Zupko Tamás: Az ifjúsági szervezeteinknek is azon kell dolgozniuk, hogy a 

magyarságnak képviselete legyen 
2024. július 24. – Ma7.sk 

Azokat a polgármestereket kérdeztük meg, akik a saját községük-városuk irányításán túl az 

országos politika iránti érdeklődésüket is már többször kinyilvánították. Zupko Tamást, 

Vezekény község polgármesterét kérdeztük. A polgármester így nyilatkozot: „Megújulásra 

mindenképp szükség van, én azonban úgy látom, hogy folytatni kell az etnikai politizálást. 

Rossz a választási rendszer az országban, a 8,5 százaléknyi magyar lakosságból 5 százalékot 

mozgósítani rendkívül nehéz, ez azt jelentené, hogy a szlovákiai magyarok 60 százalékát meg 

kellene szólítani ahhoz, hogy parlamenti mandátumhoz jussunk. A választási rendszer sajnos 

így van felállítva Szlovákiában, melyet igazságtalannak tartok.” Vezekény polgármestere a 

fiatalok megszólítására is kitért. Fontosnak tartja a kampány során a fiatalokat is személyesen 

megszólítani. 

 

Majd szólunk, ha kellene magyar püspök 
2024. július 24. – Ma7.sk 

A szlovák nyelvű katolikus hetilap, a Katolické noviny ez év júniusi száma írt arról, hogy 

Szlovákia püspökei a Vatikánban jártak azért, hogy az előírásos ad limina apostolorum 

látogatáson a megyés püspökök beszámoljanak a rájuk bízott egyházmegyék állapotáról. Egy 

etnikai kisebbséggel kapcsolatos kérdést konkrétan említ is a beszámoló, mégpedig a szlovákiai 

roma közösség pasztorációjának a helyzetét. A Felvidék.ma a magyar püspök kérdésével 

fordult a Szlovák Püspöki Konferenciához. A válasz azonban arról szól, hogy ha egy kinevezés 

szóba kerülne, azt az adott egyházmegye püspöke, továbbá az apostoli nunciatúra és az illetékes 

vatikáni egyházkormányzati szerv együtt beszélné meg. Hozzá is tehették volna, hogy nem 

holmiféle Imanapok fognak nekünk majd diktálni. 

Majd szólunk, ha kellene magyar püspök | ma7.sk  
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Kezdődik az ötnapos Nógrádi Nemzetközi Folklórfesztivál 
2024. július 24. – Bumm.sk 

Szerdán (7. 24.) délután a Somoskői várban kezdetét veszi a 28. Nógrádi Nemzetközi 

Folklórfesztivál. A rendezvények egészen vasárnapig (7. 28.) tartanak több szlovákiai és 

magyarországi településen, a nógrádi régióban – tájékoztatta a TASR-t Ján Šnúrik, a Nógrádi 

Népművelési Központ (NOS) munkatársa. A következő napokban Losoncon, Salgótarjánban, 

Füleken, Poltáron és más nógrádi településeken is fellépnek a szlovákiai, illetve magyarországi, 

csehországi, bulgáriai és hollandiai együttesek. „Az idei fesztivál abból a szempontból 

különleges, hogy a különböző csoportok közös műsort is előadnak, az idei losonci 

gálaprogramot a népművelési központ szervezi” – közölték a szervezők. 

 

Földváry Terézia: Ki kell választanunk azt az utat, amin tovább fejlődhetünk és 

megmaradhatunk 
2024. július 25. – Ma7.sk 

Az etnikai alapú politizálás lehetőségeit kutató sorozatunkban most azokat a polgármestereket 

kérdeztük meg, akik a saját községük-városuk irányításán túl az országos politika iránti 

érdeklődésüket is már többször kinyilvánították. Földváry Teréziát, Sárosfa község 

polgármesterét kérdeztük. “A választási kudarcért a felelősséget semmiképp sem egy ember 

vagy egy csoport viseli. Azt látom, hogy vannak, akik nagyon sok munkát letettek és tesznek is 

az itteni magyarságért, akár a kultúra terén, ahol a legjobban lehet bevonzani a fiatalokat.” -– 

véli Földváry Terézia. Az 5 százalékos parlamenti küszöböt abszolút megugorhatónak tartja, 

csak szerinte más jeleket kell küldeni a választók felé, nem a személyes ellentéteket, hanem az 

egységet kellene inkább demonstrálni. Nem mellesleg pedig sokkal nagyobb szervezettségre 

van szükség. 

 

Az erdélyi fejedelem, aki háromszor győzte le az orosz cárt – animációs film 
2024. július 25. – Ma7.sk, Körkép.sk 

Báthory István erdélyi fejedelem és lengyel király teljes életművét feldolgozó animációs filmet 

készített az Autentika Művészeti Műhely Alapítvány. A teljes alkotás elérhető az Autentika 

YouTube-csatornán. Háromszor is diadalt aratott az orosz cár felett, Európa bajnokát látták 

benne Nyugaton, aki leszámolhat a törökkel, egyetemeket alapított mindkét országában, és a 

korban ritka vallási tolerancia jellemezte. Lengyelország ma is legnagyobbjai között tartja 

számon, az Autentika pedig azért dolgozta fel életét, hogy Magyarországon is nagyobb kultusza 

lehessen. A film a Történelemoktatók Szakmai Egyesületével készült együttműködésben, 

megjelenését a Waczlaw Felczak Alapítvány, a Tiszta Formák Alapítvány és a Barankovics 

Alapítvány támogatta. 
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Együtt lett világbajnok a felvidéki Suba Sára és Bukor Ádám – a négyes mix-

váltónak szólt a magyar Himnusz 
2024. július 25. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A mátyusföldi Suba Sára és Bukor Ádám már évek óta magyar színekben versenyez, ezúttal egy 

közös versenyszám – váltóban nyertek a belgrádi 23.CMAS Uszonyosúszó Felnőtt 

Világbajnokságon. A Cséplő Kelen, Pernyész Dorottya, Bukor Ádám, Suba Sára összeállítású 

4×100 méteres multi mixváltó történelmet írt a belgrádi 23. CMAS Felnőtt Uszonyosúszó 

Világbajnokságon. Új világcsúccsal lettek világbajnokok a fiatal uszonyos úszók. A váltó tagjai 

közül Sára és Ádám a Mátyusföld szülötte, Vágsellyéről, illetve Galántáról indult a 

pályafutásuk. Ma már mindketten magyar színekben versenyeznek. 

 

Uniós szóvivő: a kőolajszállítás ukrán korlátozása nem okoz problémát 

Magyarország és Szlovákia számára 
2024. július 25. – Felvidek.ma 

Nem áll fent probléma sem Magyarország, sem Szlovákia esetében amiatt, hogy Ukrajna 

kőolajszállítási korlátozást vezetett be az orosz Lukoil cégre – jelentette ki Olof Gill, az Európai 

Bizottság illetékes szóvivője Brüsszelben, az uniós végrehajtó testület szokásos napi 

sajtótájékoztatóján csütörtökön. Kérdésre válaszolva a szóvivő közölte, a kőolajszállítás ukrán 

korlátozásáról szóló, a magyar és a szlovák kormány részéről küldött levelet Valdis 

Dombrovskis kereskedelempolitikáért felelős biztos hétfőn megkapta. Az abban foglaltakat az 

Európai Bizottság elemzi, további információt gyűjt, majd amikor minden tény és vonatkozó 

információ rendelkezésre áll, a testület „döntést fog hozni”. Hangsúlyozta: az ügyet illetően 

csak az Európai Bizottság hozhat döntést. 

 

Király Zsolt: Újra elnököt választ a Magyar Szövetség – Kérdések és válaszok 
2024. július 25. – Körkép.sk 

Szeptember 28-án tisztújítást tart a Magyar Szövetség. Bár a felvidéki magyar politikai 

képviselet a felvidéki magyarság egyre kisebb részét képviseli, érdemes áttekinteni a jelenlegi 

állapotokat és vázolni a lehetséges forgatókönyveket.   A hitelességi problémák még Bugár Béla 

idejében kezdődtek, amit azóta sem sikerült orvosolnia senkinek. A Magyar Szövetségnek sem. 

Így nem csoda, ha jelenleg a magyarajkú, szavazóképes lakosság kevesebb, mint 40 százaléka 

(most optimisták voltunk) szavaz már csak a magyar párta. Ez még mindig bőven elég arra, 

hogy a kiválasztott polgármesterek, megyei vezetők legyenek, de az országos politizáláshoz már 

jó ideje nincs közük. Mintegy 30 százaléknyi magyar valamelyik szlovák pártra szavaz, a 

maradék pedig passzív. Választani nem jár. Kiábrándult, elégedetlen, örök kritikus. Ez a keret, 

ebben mozog és próbál politizálni a mindenkori magyar képviselet. 
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Varga Tibor: Van esély az etnikai politizálásra! 
2024. július 26. – Ma7.sk 

Varga Tibort, Kaposkelecsény polgármestere a Magyar Szövetség eredményeiről elmondta: "A 

népszámlálási adatok szerint vagyunk annyian magyarok a Felvidéken, hogy könnyedén 

elérjük a bejutási küszöböt, mégsem sikerül, immár többedjére sem. Sajnálatos tendencia, 

hogy a magyar választók egy jelentős része nem a magyar pártra szavaz, illetve sokan el sem 

mennek választani. Hogy mi az oka mindennek, az nagyon összetett. Véleményem szerint a 

vegyespártoskodás elindította közösségünket egy veszélyes lejtőn, hiszen „megtanította” 

szlovákokra szavazni a magyar választókat. Hogy egyes vezető személyiségek az önérdeket a 

pártérdekek elé helyezték, az is kiábrándított sokakat." 

 

A sátoraljaújhelyi Összmagyar Középiskolás Rákóczi Táborba 644 diák érkezik 
2024. július 26. – Felvidék.ma, Körkép.sk 

Vasárnaptól újra a középiskolásoké a sátoraljaújhelyi Rákóczi Tábor. Több mint 600 diákot vár 

19 országból a Rákóczi Szövetség idei 24. nyári tábora. A július 28-án, vasárnap 18 órakor 

kezdődő Összmagyar Középiskolás Táborba 644 diák érkezik 42 Kárpát-medencei középiskola 

rákóczis szervezetének képviseletében, valamint az Amerikai Egyesült Államok, Argentína, 

Ausztrália, Brazília, a Dél-afrikai Köztársaság, az Egyesült Királyság, Észak-Macedónia, 

Finnország, Franciaország, Kanada, Mexikó, Németország, Olaszország és Spanyolország 

magyar diaszpóraközösségeiből. 

 

Rimaszombatba költözik az alternatív művészetek színe-java 
2024. július 26. – Új Szó 

Idén is megrendezésre kerül a Fraj fesztivál, Rimaszomabatban, amelynek címe idén az 

„értelem” és melynek mottója különleges szerepet szán az agyelszívás jelenségének illetve 

azoknak a fiataloknak akik, már nem látják annak az értelemét, hogy otthon éljenek. 

Rimaszombatról érdemes tudni, hogy egyike a népszámlálási adatok alapján az ország 

legszegényebb és legiskolázatlanabb régióinak. Ennél fogva nem meglepő, hogy a fiatalok 

tömegesen hagyják el a térséget majd tanulmányaik befejezése után sem térnek, hogy itt 

kamatoztattassák tudásukat. A fesztivál lehetőséget nyújt számos magyarországi és szlovák 

művésszel való találkozásokra, workshopokban valórészvételre de akár táncművészeti 

bemutatók megtekintésére is.  

 

Kemencefesztivál és komoly fejlesztések Alsószeliben 
2024. július. 26. – Új Szó 

Izgalmas programok és jelentős fejlesztések elé néz Alsószeli. Idén is megrendezésre kerül 

ugyanis a kétnapos kemencefesztivál, mely számos programmal várja az odalátogatókat. 

Emellett számos fejlesztésre kerül majd sor, melyre az elmúlt időszakban 820 ezer euró 

támogatást nyert a település. Ezek közül kiemelendő az Interreg program mely keretén belül 

25 ezer támogatásra tettek szert és amely közösen kerül majd megvalósításra a magyarországi 
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Pannonhalmával, aki egyébként Alsószeli testvérvárosa is. A két település között már több 

fejlesztési projekt is lezajlott. 

 

Nagy sikerrel zárult XIV. Népművészeti tábor az Ipoly mentén 
2024. július 27. – Ma7.sk 

Ipolyszakálloson idén is nagy sikerrel zárult a XIV. Népművészeti tábor az Ipoly mentén, 

amelyen csaknem 50 gyermek vett részt. A XIV. Népművészeti tábor az Ipoly mentén ismét 

bebizonyította, hogy milyen fontos szerepe van a hagyományok megőrzésének és 

továbbadásának. A rendezvény a Kisebbségi Kulturális Alap (KultMinor) és az ipolyszakállosi 

önkormányzat közreműködésével valósulhatott meg. A szervezők már most készülnek a jövő 

évi táborra, amelyre minden érdeklődőt szeretettel várnak. 

 

Csemadokosok és gazdák összefogása Kolozsnémán 
2024. július 27. – Ma7.sk 

A Csemadok Komáromi Területi Választmánya és Kolozsnémai Alapszervezete a házigazda 

község önkormányzatával közösen, július 14-én a helyi óvoda udvarán tartotta meg a 61. Járási 

Dal- és Táncünnepélyt. Annak egyik fénypontjaként, a Szlovákiai Agrárkamara és a Gazda 

Polgári Társulás közreműködésével került sor a felvidéki ünnepélyes búzaösszeöntésre, mely a 

Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem elnevezésű összmagyar program része. A népi 

értékőrzők zarándokhelyén ismét számos hagyományőrző csoport és szólista gondoskodott a 

jó hangulatról. Tiszteletre méltó, hogy ők juttatás nélkül, időt és energiát nem sajnálva éltetik 

a térségre jellemző népi hagyományokat. Örvendetes, hogy a kor igényeihez igazodva, egyre 

több ifjú fellépő más-más műfajokkal is színesítette a műsort. 

 

Július hónapja a táborok jegyében telt a szőgyéni gyerekek és fiatalok körében 
2024. július 27. – Felvidék.ma 

Július havából már csupán néhány nap van hátra, így eltelt egy hónap a nyárból, a szünidőből. 

Szerencsére ezalatt Kárpát-haza-szerte táborok szerveződtek minden témában, minden 

korosztálynak, ahol a gyermekek és fiatalok csodás és emlékezetes élményeket és tapasztalatot 

szereztek. Így volt ez Szőgyénben is. A sort, a Csongrády Lajos Alapiskola népmese tábora 

nyitotta meg július első napján. Ezzel egyidőben kezdődött a Wind Hill Farm kalandtábora. A 

lovastábor második turnusával egy időben a sportot kedvelők részére két tábor nyílt a Szőgyéni 

Sportegyesület szervezésében. A fiúk focitábora a futballpályán volt, a Kézilabda tábor lányai a 

tornateremben rendezkedtek be. A cserkészek július 13-án indultak a nyári csapattáborba 

Ipolyviskre. A fiatalok részére meghirdetett képzőművésztábor a hónap második felében nyílt 

meg a szőgyéni tájház udvarán. 
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Uniós elnökség, pártatlan és tisztességes közvetítőként - nagyinterjú Tárnok 

Balázzsal 
2024. július 28. – Ma7.sk 

A kérdésre, miszerint milyen mozgástere kínálkozik a magyar elnökségnek arra, hogy az 

őshonos nemzeti közösségek problémáit a figyelem középpontjába állítsa, Tárnok Balázs úgy 

válaszolt: „Az Európai Uniónak főszabály szerint nincs hatásköre a nemzeti közösségek 

problémáinak rendezésére, azt a tagállamok többsége hagyományosan tagállami hatáskörnek 

tekinti. Ha Magyarország olyan kérdéseket fogalmazna meg prioritásként, amely explicit 

módon nem uniós hatáskör, akkor könnyen érhetné az a vád, amely ellen ő maga is harcolt, 

hogy a lopakodó hatáskörkiterjesztést kívánja elérni.” Hozzátette, ehhez vélhetően a magyar 

kormány legszorosabb szövetségesei, a most megalakult Patrióták Európáért frakció pártjai, 

Le Penék, a spanyol Vox, az osztrák FPÖ is rosszallóan közelítenének. 

 

A hagyomány megtartása fontos 
2024. július 28. – Ma7.sk 

Az aratóbál: hagyományok megőrzése találkozások és beszélgetések, kultúra és egyéb 

programok ötvözete. Ennek jegyében szervezték meg Gútán, a puruki városrészben már ötödik 

alkalommal az aratóbált, a Szeretlek Gúta Polgári Társulás és társszervezői, idén július 27-én. 

A program összeállításánál a legkisebbekre is gondoltak, a bál mellett gyermekprogram is volt. 

Idén újdonságként gyermekeknek szóló műsorral kezdődött az aratóbál, Kuttyomfitty társulat 

gyermekszínházzal várta a legkisebbeket, az Egyszer egy királyfi felnőtteknek és gyermekeknek 

is mosolyt csalt az arcára. A gyerekelőadás után hivatalosan Viola Miklós a Szeretlek Gúta 

Polgári Társulás elnöke és Fördős János helyi gazda nyitotta meg a rendezvényt. 

                       
Zenta új vezetőségével tárgyalt a VMSZ elnöke 
2024. július 22. – Vajma.info, PannonRTV 

Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke magyarkanizsai látogatását követően 

Zentán is elidőzött, hogy különböző célkitűzésekről, illetve az önkormányzat elkövetkező 

négyéves terveiről egyeztesen Burány Hajnalkával, Zenta új polgármesterével, illetve a Tisza-

menti város önkormányzatának a képviselőivel. A tárgyalást követő sajtótájékoztatón Burány 

Hajnalka a jelenlévő újságíróknak elmondta, hogy a VMSZ elnökének bemutatta az új csapatát, 

akik a község és az itt élő polgárok gondjaival foglalkoznak majd az elkövetkező négy évben, 

emellett pedig a VMSZ elnökével megvitatták a zentai önkormányzat előtt álló feladatokat, a 

nagyobb terveket, mert hisznek abban, hogy együttes erővel az összes akadályt le tudják 

küzdeni és le is fogják küzdeni. 
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Két birkózó harcát megörökítő szobrot kapott a Vajdasági Birkózóakadémia 
2024. július 22. – PannonRTV 

Szobrot avattak fel ma a Vajdasági Birkózóakadémián. A két birkózó harcát megörökítő alkotás 

felállításával maga a sportág előtt szeretnének tisztelegni. Az akadémia idén hároméves. Az 

eseményen jelen voltak a szerb és a magyar partnerek is. Dr. Pásztor Bálint a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke, a jelenlegi helyzetet a nándorfehérvári diadalhoz hasonlította. Kiemelte 

akkor is a magyarok és szerbek közösen harcoltak, védték területüket, és napjainkban is 

közösen cselekedünk. „Mind ez azt bizonyítja, hogy nekünk, magyaroknak és szerbeknek nem 

csak a múltban voltak közös ügyeink, hanem a jövőben is kell, hogy legyenek közös ügyeink. 

Mindennek az ágyazott meg, hogy tíz évvel ezelőtt el tudtuk érni a szerb-magyar történelmi 

megbékélést és erre kell alapozni a jövőben.” 

 

Szabadka díszpolgára címre terjesztették fel Kern Imrét 
2024. július 22. – PannonRTV 

Szabadka díszpolgára címre terjesztették fel Kern Imrét. A város korábbi alpolgármesterét dr. 

Pásztor Bálint javasolta a rangos kitüntetésre. Pro Urbe díjban részesülhet a Szabadkai 

Gyermekszínház, valamint a Szabadkai Közkórház onkológiai osztálya is. Kiosztják majd a dr. 

Bodrogvári Ferenc-díjakat is, amelyeket a városi képviselő-testület olyan 40 évnél fiatalabb 

alkotóknak ítél oda, akik alkotásaikkal és tetteikkel hozzájárultak a város kulturális életének 

fejlődéséhez. 2024-ben Mészáros Gábor színészt, Kovács Pécskai Emese képzőművészt, 

valamint Jasmin Ademović közgazdászt javasolták a kitüntetésre.  

 

A nándorfehérvári csatára emlékeztek Belgrádban 
2024. július 22. – PannonRTV 

A szerb fővárosban első alkalommal szervezték meg a Hunyadi János Fesztivált. 1456-ban 

Hunyadi János sikeresen megvédte a nándorfehérvári várat az Oszmán Birodalom hatalmas 

túlerejével szemben. A magyar és szerb csapatok közös diadalát az egyik legjelentősebb 

eseményként tartják számon a kereszténység történetében. A belgrádi erőd falai között első 

alkalommal megszervezett Hunyadi János Fesztiválon egyebek mellett bemutatták a középkori 

kézművességet, zenét és kultúrát. Az érdeklődők idegenvezetésen is részt vehettek, amely során 

megismerhették a nándorfehérvári csata helyszíneit. 

 

Zimonyban is megemlékeztek a nándorfehérvári csata évfordulójáról 
2024. július 22. – PannonRTV 

Zimonyban is megemlékeztek a nándorfehérvári csata 568. évfordulójáról. A Vajdasági Magyar 

Szövetség belgrádi szervezetének szervezésében hétfőn délben megkoszorúzták Hunyadi János 

szobrát. A Zimonyban található Hunyadi János szobrot 2019-ben leplezték le. A VMSZ belgrádi 

szervezete minden év júliusában elhelyezi a kegyelet virágait. A belgrádi Magyar Nagykövetség 

nevében Pálinkás Gábor első beosztott koszorúzott. Elmondta: Hunyadi János az egyik 

legfontosabb történelmi alak, amely összeköti a szerb és a magyar népet. A szerb Munkaügyi 
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és Szociálpolitikai Minisztérium nevében Petar Đurđev államtitkár helyezte el a kegyelet 

virágait. A hertelendyfalvi Al-dunai Honvéd Hagyományőrzők Egyesülete is koszorúzott. 

 

Őszre várhatóan Újvidéken is megnyit a Vackor óvoda 
2024. július 22. – Vajma.info 

A Vackor Magyar Iskoláskor Előtti Nevelő és Gyakorlóintézmény közleményben tájékoztatott 

arról, hogy a tervek szerint 2024 őszén megnyitja kapuit a Vackor újvidéki kihelyezett tagozata, 

amelynek építkezési munkálatai a nyár folyamán is zajlanak. Az újvidéki kihelyezett tagozaton, 

amely a Magyar Szó székházában (Vojvoda Mišić utca 1.) kap helyet, bölcsődei és óvodai 

csoportok megnyitása is tervben van. 

 

Kishegyes községben is gyűjtik a búzát 
2024. július 23. – Magyarszo.rs 

Kishegyes község ebben az évben is csatlakozik a Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem 

elnevezésű jótékonysági programhoz. Juhász Árpád, a Vajdasági Agráregyesületek 

Szövetségének Kishegyes községi falugazdásza arról számolt be lapunknak, hogy itt is 

megkezdődött a búzagyűjtés, és igyekeznek megkönnyíteni a gazdáknak az adománynak szánt 

búza leadását.  

 

Gyivánovity Dánielnél a Zsinagóga kulcsa 
2024. július 24. – PannonRTV 

Gyivánovity Dániel lett a Szabadkai Zsinagóga Alapítvány Igazgatóbizottságának új elnöke. Ma 

ünnepélyes keretek között került sor az alapdokumentum és a Zsinagóga kulcsának átadására. 

Interaktív kiállítások, koncertek, zenés estek, tudományos konferenciák és más események is 

megrendezésre kerültek az elmúlt években a Szabadkai Zsinagógában, amely felújítását 

követően ismét teljes pompájában tündököl. Dr. Pásztor Bálint, a Szabadkai Zsinagóga 

Alapítvány Igazgatóbizottságának leköszönő elnöke: „Azt gondolom, hogy a Zsinagóga mind 

azt a három szerepét betölti, amit be kell, hogy töltsön, egyrészt egy szakrális objektum, 

másrészt az idegenforgalmi kínálatunknak egy jelentős objektuma, ezen kívül pedig olyan 

hangversenyek megtartására került sor, amelyek méltóak ehhez az épülethez és ennek az 

épületnek az építőjéhez.” 

 

Szabadka: A város legrangosabb elismeréseiről döntött a VKT 

személyeskedésektől sem mentes vita során 

2024. július 24. – Vajma.info, PannonRTV 

Szabadka város legrangosabb elismeréseiről döntött szerdai ülésén a városi képviselő-testület. 

Díszpolgári címmel tünteti ki Szabadka Város képviselő-testülete Kern Imre okleveles 

technológiai mérnököt, korábbi alpolgármestert, építésügyi államtitkárt. A Pro Urbe díjak 

odaítéléséről is döntöttek a képviselők. A Szabadkai Gyermekszínház, a Szabadkai Közkórház 
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onkológiai osztálya és Pekár Tibor hegedűtanár kapják meg ezt az elismerést. A költségvetés 

megvalósulása, több részletes rendezési terv elfogadása, valamint személyi kérdések is 

szerepeltek a szabadkai VKT napirendjén, írja a Pannon RTV. 

 

Kishegyes: Megkezdődött az Anna-napok rendezvénysorozata 
2024. július 24. – Vajma.info 

Az Anna-napi rendezvénysorozat Kishegyes legjelentősebb eseményei közé tartozik. A 

templombúcsú köré kiépülő program idén öt napon át tart. A helyi civil szervezetek 

összefogásának köszönhetően valósul meg ebben az évben is. Az Anna-napi rendezvénysorozat 

a Nők Kishegyesi Fórumának Keressük a búcsú fiát című gyermekprogramjával ma délután 

meg is kezdődött a piactéren. A Hegyalja utcában a Tanyaszínház a 21 órai kezdettel A cigány 

című színdarabot mutatja be. ját. Csütörtökön 17.30-kor a Balogh Melinda Társulat 

folklórszínházi produkciót mutat be a nyári színpadon, majd 18.30-kor Világos Adriana 

gerelyhajítóval Tóth Tibor sportújságíró beszélget a nyári színpadon. 

 

Megerősített kapcsolat 
2024. július 24. – Magyarszo.rs 

Felsőhegy tavaly nyáron megválasztott új vezetősége számos célkitűzéssel vágott bele a 

munkába. Ezek közül több pontot már kipipálhatnak a képzeletbeli listájukról, mint például a 

falugazdász-szakszolgálat elindulását is. Terveik között szerepelt a már meglévő 

testvértelepülési kapcsolatok szorosabbra fűzése, és esetlegesen újakat is kialakítanának. Egy 

ilyen régi kapcsolat az is, amelyet Felsőhegy Csorvással ápol már 2000 óta. Ősz Szabó Norbert, 

a Vajdasági Magyar Szövetség felsőhegyi szervezetének elnöke elmondta, hogy egykoron az 

édesapja, Ősz Szabó Imre kezdeményezte a testvértelepülési szerződés megkötését, és tíz éven 

át aktívan részt vettek egymás eseményein: hol a felsőhegyiek látogattak el hozzájuk, és az 

ottani lakodalmas fesztiválon mutatták be az ünnephez kapcsolódó szokásaikat, hol a 

csorvásiak hozták el az ő hagyományos aratóreggelijüket Felsőhegyre az aratóünnepségre. 

 

Augusztusban megalakul a képviselő-testület 
2024. július 25. – Magyarszo.rs 

Újvidék községi jogú városi képviselő-testületének alakuló, első ülését augusztus 7-én, szerdán 

10 órai kezdettel tartják meg az újvidéki képviselő-testület nagytermében, a Žarko Zrenjanin 

utca 2. alatt – jelentették be az önkormányzat illetékesei. A tartományi székvárosban a múlt 

vasárnap fejeződtek be a június 2-i választásokkal kapcsolatos adminisztratív tevékenységek, 

akkor teremtődtek meg a feltételek ahhoz, hogy az elkövetkező 30 napban megalakulhasson a 

városi képviselő-testület. Miután a városi választási bizottság elfogadta a választásokról szóló 

jelentést, július 17-én kiosztotta a mandátumokat a képviselőknek. A júniusi választásokon 14 

párt indult, és csak ötnek lesz képviselője ebben a testületben. A Vajdasági Magyar Szövetség 

Újvidéki Városi Szervezetének egy képviselője jutott be a testületbe, Kiss Gyula személyében. 
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A község szintjén ő fogja képviselni az újvidéki és környékbeli magyarság politikai érdekeit az 

elkövetkező négy évben. 

 

Ha nyár, akkor népzene, néptánc és kézműves foglalkozások a Batyu táborban 
2024. július 25. – PannonRTV 

30. születésnapját ünnepli idén a népszerű és közkedvelt rendezvény. A jubileum alkalmával a 

szervezők a tábor hat napja alatt több koncerttel is kedveskednek a táborlakóknak 

Zentagunarason. A nyitóesten a kolozsvári Tokos zenekar és az óbecsei Fokos zenekar adott 

közös koncertet, majd a következő esten a Zagyva banda muzsikált. A három évtizedes múlttal 

rendelkező rendezvény nagy népszerűségnek örvend továbbra is, és a résztvevők Vajdaság 

szinte minden településéről, de Magyarországról is érkeznek évről évre. 

 

Az aracsi pusztatemplom emléknapja 
2024. július 28. – Vajma.info 

A Magyar Nemzeti Tanács és a tordai Torontáltorda Alapítvány közös szervezésében tartották 

meg ma az aracsi Pusztatemplom emlékünnepét. Elsőként szentmisét szolgáltattak, amelyet 

Ft. Mellár József atya, törökbecsei esperes-plébános celebrált dr. Sóti János töröktopolyai, 

beodrai lelkész és Ft. Erős Mihály törökkanizsai plébános közreműködésével. A szentmisét 

követően, az emléknapi alkalmi műsorban fellépett Hajvert Ákos, a Vajdasági Magyar 

Versmondók Egyesületének szavalója, valamint az óbecsei Schola Cantorum énekkar. Ünnepi 

beszédet mondott dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke. Az újságíróknak, a pusztatemplom 

jövőjével kapcsolatosan dr. Pásztor Bálint elmondta, hogy évekkel ezelőtt elhatározták azt, 

hogy az örökség alapú fejlesztés módszerével megmentik az aracsi pusztatemplomot. 

 

Megyéspüspökünk vasárnapi gondolata 
2024. július 28. – Magyarszo.rs 

„Ne hagyj el öregkoromban” – Ferenc pápa a zsoltáros szavait választotta jelmondatként a 

Nagyszülők és Idősek IV. Világnapjára írt üzenetéhez. Amíg a mai evangélium szavai még 

mindig a fülünkben csengenek, amelyek arról számoltak be, hogyan szaporította Jézus a 

kenyeret és táplálta a sokaságot, kérdezzük meg az időseket, a nagyszüleinket, mit jelent 

számukra a kenyér. Az erről megélt élettapasztalatuk olyan kincs, amely mindannyiunkban 

hálát ébreszthet nemcsak a mindennapi kenyerünk, hanem minden felebarátunk iránt, 

különösen az idősek, a nagyszüleink iránt. Uram, hálát adunk neked értük, őrizd és áldd meg 

őket." 

 

Gazdag program a kishegyesi Anna-napokon 
2024. július 28. – PannonRTV 

Az öt nap alatt Kishegyes megtelt vendégekkel és hazalátogatókkal, mindenki választhatott 

magának kedvére valót a sokszínű programból. Anna-napi és ünnepi szentmisével, 

előadásokkal, főzőprogrammal, nyugdíjasbállal, lovas felvonulással valamint 
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tűzoltóbemutatóval készültek idén az Anna-napok programsorozat szervezői. Anna-napi lovas 

felvonulással és hagyományőrző tűzoltó bemutatóval kezdődött a programsorozat utolsó napja 

Kishegyesen. Huszár öltözetben díszelgő lovasok és szekereken utazó falubeliek vonultak végig 

a település főutcáján a kopjafáig. Majd a Maronka Károly Önkéntes Tűzoltó Egyesület 

tűzoltóinak produkciója következett. Maronka Attila és családja szinte minden évben kilátogat 

az eseményre. „Ez a hagyományőrző tűzoltó bemutató szinte minden évben egy jellegzetes 

pontja a rendezvénynek. A gyerekek is nagyon élvezik, és valamilyen szinten gazdagítja minden 

évben a műsort. Most a huszárokkal és lovasfelvounlással és úgy érzem, hogy mindenki 

számára példaértékű, hogy jöjjön, nézze, és vegyen részt aktívan a vajdasági magyar életben.” 

 

150 éves a kishegyesi önkéntes tűzoltó egyesület 
2024. július 28. – PannonRTV 

A jubileum alkalmából hagyományőrző tűzoltóversenyt és a Kárpát-medencei tűzoltó 

testületek találkozóját tartották meg a településen, valamint vasárnap délelőtt hagyományőrző 

tűzoltó bemutatóval készültek. Fennállásának 150 éves évfordulóját ünnepli idén a kishegyesi 

Maronka Károly Önkéntes Tűzoltó Egyesület. Magyarországról, Erdélyből és Horvátországból 

érkeztek vendégek a rendezvényekre, az ügyességi versenyekben pedig 7 tagú csapatok vettek 

részt. Egyébként a Maronka Károly Önkéntes Tűzoltó Egyesület 20 tagú első kategóriás 

bevetési egységgel rendelkezik, akik a hivatásos tűzoltókkal karöltve vonulnak ki tűzesetekkor. 

                       
Az elnök kezdeményezte a hadiállapot és a mozgósítás meghosszabbítását 
2024. július 23. – karpataljalap.net 

Volodimir Zelenszkij elnök benyújtotta a Legfelső Tanácsnak törvényjavaslatait a hadiállapot 

és az általános mozgósítás ukrajnai meghosszabbításáról. A 11433. és 11434. számú 

törvényjavaslatok július 23-án, kedden megjelentek a parlament honlapján – írja a 

korrespondent.net. A törvényjavaslatok indoklása szerint az elnök kezdeményezi, hogy 

Ukrajnában augusztus 12-től 90 nappal, november 9-ig hosszabbítsák meg a hadiállapot és az 

általános mozgósítás hatályát. Az 11433. számú törvényjavaslat hozzáfűzi, hogy a hadiállapot 

hatályát 2024. augusztus 12-én 5:30-tól hosszabbítják meg. Mindkét törvényjavaslatot máris 

továbbították megvitatásra a Legfelső Tanács Nemzetbiztonsági, Védelmi és Hírszerzési 

Bizottságának. 

 

Anyaországi támogatással folytatódik az ungvári vártemplom feltárása 
2024. július 23. – Karpat.in.ua 

Az ungvári vár területén található Szent György templom romjai feltárását 2018-ban kezdték 

meg az Ungvári Nemzeti Egyetem régészei. A szentély építése feltehetően a XIII. században 

kezdődött, majd egy 1728-ban bekövetkezett tűzvész során gyakorlatilag elpusztult. 

Újjáépítésére a továbbiakban nem került sor. A feltárásba bevonták az Ungvári Nemzeti 
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Egyetem történelem és nemzetközi kapcsolatok kara hallgatóit is, akik régészeti szakmai 

gyakorlatukat a terepen töltötték. A feltárás folyamatát a pandémia és egyéb okok miatt több 

évre felfüggesztették, majd újra indultak a munkálatok. Idén, az ungvári vár vezetése és az UNE 

régészei megkeresésére a rendkívül unikális régészeti expedícióhoz magyarországi 

szakemberek is csatlakoztak. A Külgazdasági és Külügyminisztérium támogatásával Ungvárra 

érkezett dr. Türk Attila, a magyar őstörténet elhivatott kutatója, a Pázmány Péter Katolikus 

Egyetem Régészettudományi Intézetének, valamint Takács Bendegúz, a Pázmány Péter 

Katolikus Egyetem roncsolásmentes régészeti tanszékének munkatársa. Látogatásuk célja az 

egyedülálló középkori templom rekonstrukciójához szükséges mérések elvégzése volt. 

 

Kisebbségvédelem Európában 
2024. július 23. – karpataljalap.net 

2024. július 7–12. között zajlott a Kisebbségvédelem Európában címet viselő nyári egyetem, 

mely a Kisebbségi Jogvédő Intézet és a Nemzetpolitikai Kutatóintézet szervezésében és 

támogatásával valósult meg. A több mint húszéves múltra visszatekintő rendezvényen idén 

közel harminc hallgató vett részt, akik Erdélyből, Felvidékről, Vajdaságból, Kárpátaljáról és 

Magyarországról érkeztek. A rendkívül intenzív előadás-sorozat keretében a nyári egyetem 

hallgatói naprakész információkat kaphattak a külhoni területek kisebbségvédelmi 

problémáiról csakúgy, mint a kérdés európai uniós megítéléséről, szabályozásáról, 

aktuálpolitikai vonzatairól. A rendezvényen előadást tartott Darcsi Karolina, a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola adjunktusa, ismert kárpátaljai érdekvédelmi politikus is, 

aki a kárpátaljai magyarság jogi és politikai helyzetét elemezte a független Ukrajnában. 

 

Folyamatos a határsávengedélyek kiállítása a Beregszászi kistérségben 
2024. július 23. – KISZo.net 

Az elmúlt időszakban a határzónában való tartózkodáshoz szükséges engedélyek iránti 

kérelmek száma jelentősen megnőtt a térségben – tájékoztatott közösségi oldalán a Beregszászi 

kistérség polgármestere. Babják Zoltán szerint az adminisztratív szolgáltatásokat nyújtó 

központba és az elöljárói körzetekbe összesen 2748 kérelem érkezett be. A határőrök eddig 

1056 engedélyt adtak ki, ami a kérelmek 39 százaléka. A Beregszászi Városi Tanács 

folyamatosan kapcsolatban áll a határőrséggel, hogy naprakész információkat kapjon a 

kérelmek feldolgozásáról. Mindent megtesznek annak érdekében, hogy a kistérség lakosai 

mihamarabb megkapják a szükséges engedélyeket – fogalmazott Babják Zoltán. 

 

Elstartolt az idei KRISZ-hét 
2024. július 23. – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Református Ifjúsági Szervezet (KRISZ) 22 éves fennállása óta nagy figyelmet 

fordít a fiatalok lelki épülésére, a Krisztussal való találkozás személyes megélésére. A szervezet 

kiemelt programjai közé tartozik az ifis korosztálynak szervezett tábor, vagyis a KRISZ-hét. 

Ebben az évben a Nagyberegi Református Líceum bázisa ad otthont a tábornak, ahová 
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Kárpátalja számos gyülekezetéből 62 fiatal érkezett, hogy közösségben legyen Krisztussal és 

egymással. Balázs Antal lelkipásztor, a KRISZ elnöke elmondta, hogy az idei tábor fő témája: 

Találkozások Jézussal, a Bibliából pedig olyan történeteket emelnek ki a hét során, ahol emberi 

sorsok, életek változtak meg a Jézussal való találkozás által. 

 

Kárpátaljai gazdasszonyok sikere a felvidéki főzőversenyen 
2024. július 24. – Kárpátalja.ma 

A Pro Agricultura Carpatika Alapítvány gazdasszony tagozata képviselte Kárpátalját a Régi 

ételek napja elnevezésű rendezvényen a felvidéki Dunamocson. A hagyományos magyar 

ételeket népszerűsítő főzőversenyt a Csemadok Dunamocsi Alapszervezete és a Gazda Polgári 

Társulás rendezte meg július 20-án. A Magyarországról, Horvátországból, Partiumból, 

Kárpátaljáról érkezett csapatok, valamint a helyi indulók a versenykiírásnak megfelelően 

vaddisznópörköltet készítettek a dunamocsi falumúzeum udvarán. 

 

Kihívások háború idején: a Magyar Ökumenikus Segélyszervezet ukrajnai 

missziója 
2024. július 24. – Karpat.in.ua 

Az új épület az Ungvári járási Korláthelmecen található, és már idén szeptemberben megnyitja 

kapuit a helyi gyermekek előtt. A korszerű óvodát, ezen a nemrég még üresen álló telken a 

Magyar Ökumenikus Segélyszervezet építette. Gerevich János, a segélyszervezet ukrajnai 

kirendeltségének vezetője stábunknak nyilatkozva elmondta, hogy nehéz körülmények között 

kellett az intézmény építését kivitelezni, hiszen a munkálatokat a háború kitörésének első 

napjaiban kezdték el. Viszont, mint mondta, a mostanra elért eredménnyel nagyon elégedett. 

Az óvoda teljesen autonóm lett, biztosított a gázellátása, új bútorokkal lett felszerelve, 

rendezett terület övezi és óvóhellyel is rendelkezik. Mindennek eredményeként itt hamarosan 

35 gyermek számára biztosítanak majd méltó körülményeket a tanuláshoz. Ahogy a 

korláthelmeci óvodát, úgy sok más intézményt is, a segélyszervezetnek Magyarország 

kormánya támogatásával sikerült felépíteni.  

 

Megtartották a gyalogos máriapócsi zarándoklatot 
2024. július 24. – Kárpátalja.ma 

A Beregszászi Magyar Görögkatolikus Esperesi Kerület idén július 19–21. között tartotta meg 

23. gyalogos máriapócsi zarándoklatát. A kárpátaljai zarándokok 180 fős menete – akikhez az 

anyaországban egyre többen csatlakoztak –  péntek hajnalban kelt útra az Asztély–

Beregsurány határátkelőtől, hogy a kétnapos, 62 kilométeres utat végiggyalogolja a máriapócsi 

kegyhelyig. Az indulókat Csirpák József salánki parókus, a zarándoklat idei szervezője 

köszöntötte és igazította el a zarándoklaton. Az első napon a beregdédai templom fakeresztjét 

hordozó menet – Tákoson és Vásárosnaményban megpihenve –Nyírmadáig gyalogolt, ahol a 

helyi görögkatolikus közösség látta vendégül a zarándokokat. A nyírmadai iskolában vacsorát 

és szállást is biztosítottak a fáradt gyalogosok számára. 
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Megvitatták Kárpátalja pénzügyi és gazdasági helyzetét 
2024. július 25. – Karpat.in.ua 

Csaknem 4 milliárd 757 millió hrivnya – ennyit halmozott fel Kárpátalja 65 költségvetése. A 

terv átlagos túlteljesítése +3,3% volt. Azaz 150 millióval több lett a bevétel.  A 2023. évi 

tényleges bevételektől való eltérés 11,2%, azaz 598 millió hrivnya (ide tartozik a katonai 

személyi jövedelemadó). A 2023-as tényleges bevételtől való eltérés azonban 

összehasonlítható feltételek mellett +27,6%, +1028, 9 millió hrivnya, számolt be Vaszil 

Ivancso, a Kárpátaljai Megyei Katonai Adminisztráció vezetőhelyettese a pénzügyi és gazdasági 

helyzetről tartott tájékoztatón. 

 

Többezer ukrán gyermek táborozik Kárpátalján 
2024. július 25. – Kárpátalja.ma 

Jelenleg 17 táborban 2 500 gyerek táborozik Kárpátalján – mondta el Sznyizsana Lokesz, az 

Állami Termelési és Fogyasztói Szolgálat kárpátaljai kirendeltségének vezetője. Az 

egészségügyi kampány, melyet a gyermekek támogatásáért, gyógyulásáért és mentális 

egészségükért hoztak létre, márciusban indult. Közel félszáz intézmény, szanatórium, kemping 

és gyermekegészségügyi, valamint rekreációs központ veszt részt benne. Helyi és más régiókból 

származó gyermekeket fogadnak. Fontos szempont a gyermekek hadiállapot alatti 

felépülésének sajátossága. Idén nyáron összesen mintegy 10 ezer gyermek rehabilitációját 

tervezik Kárpátalján. 

 

Magyarországi szakemberekkel folytatódik az ungvári vártemplom feltárása 
2024. július 27. – Karpat.in.ua 

Az ungvári vár területén található Szent György templom romjai feltárását 2018-ban kezdték 

meg az Ungvári Nemzeti Egyetem régészei. A szentély építése feltehetően a XIII. században 

kezdődött, majd egy 1728-ban bekövetkezett tűzvész során gyakorlatilag elpusztult. 

Újjáépítésére a továbbiakban nem került sor. A feltárásba bevonták az Ungvári Nemzeti 

Egyetem történelem és nemzetközi kapcsolatok kara hallgatóit is, akik régészeti szakmai 

gyakorlatukat a terepen töltötték. Az expedíciót több évre felfüggesztették, majd tavaly újra 

indultak a munkálatok. Idén, az ungvári vár vezetése és az UNE régészei megkeresésére a 

rendkívül unikális régészeti expedícióhoz a Pázmány Péter Katolikus Egyetem szakemberei is 

csatlakoztak. A Külgazdasági és Külügyminisztérium támogatásával Ungvárra érkezett dr. 

Türk Attila, a magyar őstörténet elhivatott kutatója, a Pázmány Péter Katolikus Egyetem 

Régészettudományi Intézetének, valamint Takács Bendegúz, a Pázmány Péter Katolikus 

Egyetem roncsolásmentes régészeti tanszékének munkatársa. 
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A nyolcadik mentőautót adományozta Ukrajnának a Kárpátok Alapítvány 
2024. július 28. – Karpat.in.ua 

A Kárpátok Alapítvány humanitárius akciója keretein belül a nyolcadik mentőautó érkezett 

meg Ungvárra. A járműveket a háborús övezetekben működő kórházaknak és egészségügyi 

intézményeknek adják át. Az Alapítvány 2022-ben hozta létre az Orvosi Segítségnyújtás 

Ukrajnának Alapot, amelynek célja adományok gyűjtése és a beszerzett mentőautók, orvosi 

eszközök Ukrajnába juttatása. Prokaj Gábor, a szervezet munkáját segítő civil önkéntes csapat 

tagja elmondta, az ukrajnai energetikai helyzetre való tekintettel a mentőautót generátorral is 

felszerelték. Az adományt fogadó intézmények kiválasztását Ukrajnában lévő civil szervezetek 

és önkéntesek segítik, figyelembe véve a legégetőbb szükségleteket. A mentőautó célba érését 

Harkivba ezúttal Bohdan Bondarenko, a Janholi Volinyi Jótékonysági Alapítvány képviselője 

biztosította. A nem hivatalos ukrajnai adatok szerint csak 2022-ben 1500 mentőjármű 

semmisült meg vagy sérült meg a háborúban. Prokaj Gábor stábunknak elmondta, a Kárpátok 

Alapítvány, a szervezeten belül működő Humanitárius önkéntes csapat amíg csak tudja 

folytatja az adományok gyűjtését és az eszközök Ukrajnába való juttatását. 

 

A beregszászi főiskola évről évre több sikert ér el 
2024. július 28. – Karpat.in.ua 

Több mint 30 éve született az önálló kárpátaljai magyar felsőoktatás létrehozására tett 

kezdeményezés, melynek köszönhetően ma is sikeresen működik a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola. Ezt a törekvést Magyarország nemzeti kormánya mindig 

kiemelten támogatta, így az eredmények nem maradtak el. Legutóbb Nagy János, a 

miniszterelnöki irodát vezető államtitkár látogatott a főiskolára, aki a magiszteri diplomaátadó 

ünnepségen a főiskola eredményeit dicsérve kiemelte: a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola története a példa arra, hogy ha van hit, remény és van szeretet, a lehetetlen csak egy 

cím a szótárban. Amikor két évtizeddel ezelőtt az intézmény megkapta a várostól az egykori 

törvényszéki palota épületét, akkor csak egy romhalmaz volt, de a kemény és kitartó munkának 

köszönhetően mára Kárpátalja egyik, legimpozánsabb épülete és kulturális fellegvárává vált. 

Ma már az oktatói gárda 68%-a rendelkezik tudományos fokozattal, 41%-a pedig oktatói 

minősítéssel. A főiskola eredményei alapján pedig már számottevő a nemzetközi és a hazai 

egyetemi rangsorokban is. A főiskola rektora szerint, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola 2024 nyarára szakmailag megérett arra, hogy akár egyetemmé alakuljon. 

 

Gyertyánliget – a magyar oázis 
2024. július 28. – Kiszo.net 

Magyarul álmodnak és magyarul imádkoznak a szórványban. Gyertyánliget a magyar oázis a 

Felső-Tisza-vidéken. Ezt a közösséget mindig is a szilárd hite és a tenniakarása tartotta meg. 

Nem adták fel, bármilyen nehézséggel is kellett szembenézniük, és most sem terveznek 

meghátrálni, habár az ukrán és ruszin lakosság ölelésében élő magyaroknak egyre komolyabb 

kihívást jelent identitásuk megőrzése. A kapaszkodót a helyi magyar óvoda, a római katolikus 
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templom, és az a néhány tősgyökeres lokálpatrióta jelenti, akiknek Isten, haza, család és 

Gyertyánliget mindenek felett áll. Az ukránul Kobilecka Poljanának ismert község Rahótól 36 

km-re fekszik. Nagybocskó központjában balra kell térni majd nagyjából még 12 km-t menni, 

hogy eljussunk ebbe a varázslatos kis faluba. Az emberek többsége itt ruszin nemzetiségű, a 

magyarok száma az évek során folyamatosan csökkent. A vegyes házasságoknak köszönhetően 

a gyerekek már szinte alig beszélnek magyarul. 

 

Félig összeférhetetlen, félig összefér? 
2024. július 24. – Nepujsag.net 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) legutóbbi rendszeres 

tanácsülésén nem döntöttek a nemzetiségi parlamenti képviselők önkormányzati 

szerepvállalásának összeférhetetlenségéről – a döntés az illetékes önkormányzati bizottság 

állásfoglalása után, levelezőülésen született meg. A jelenlegi kormánykoalíció vezető pártja, a 

Svoboda képviselőcsoportja parlament elé bocsátotta a képviselőkről szóló törvény 

módosítását, amely az olasz és a magyar nemzetiségi képviselőknek lehetővé tenné, hogy a 

képviselői munka mellett funkciót vállaljanak a nemzeti közösségek önkormányzataiban is. A 

törvénymódosítást Felice Žiža olasz és Horváth Ferenc magyar nemzetiségi képviselők 

kezdeményezték, a parlamenti procedúrába pedig Janja Sluga, a Svoboda képviselője, a 

parlament mandátumvizsgáló-választási bizottsága elnökének aláírásával került. A javaslat 

szerint egyrészt a nemzetiségi képviselők esetében is figyelembe kellene venni az analógiát, 

miszerint úgy, ahogy a 88 rendesen megválasztott képviselő betölthet funkciókat a saját 

pártjában, úgy a nemzetiségi képviselők is betölthetnének funkciókat a nemzetiségi 

önkormányzatokban. 

 

Augusztus 17-én Muravidéki Vágta 
2024. július 24. – Nepujsag.net 

Augusztus 17-én rendezik meg Lendván a Nemzeti Vágta muravidéki előfutamát. A szervező 

Lóbarátok Egyesülete, a muravidéki magyar csúcsszervezet és a Magyar Nemzetiségi 

Művelődési Intézet sajtótájékoztató keretében ismertette a 8. Muravidéki Vágta verseny- és 

kísérőprogramját. Orban Dušan, a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség 

(MMÖNK) elnöke nyitotta a sajtótájékoztatót azzal, hogy augusztus 17-én rendezik meg 

Lendván a Nemzeti Vágta muravidéki előfutamát. Kifejtette, hogy a szervezők mindegyike 

mindent megtesz annak érdekében, hogy a jó minőségű és bő kulturális program mellett a 

lovassportot és általában a lovas kultúrát is népszerűsítsék, ezzel is hozzájárulva a magas 

színvonalú magyar lovas hagyományok ápolásához. Az MMÖNK elnöke egyben megköszönte 

a Nemzetpolitikai Államtitkárság, illetve minden más támogató segítségét. 
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A községért és a közösségért végzett munkáért 
2024. július 24. – Nepujsag.net 

Hodos Község hétvégén háromnapos rendezvénysorozattal ünnepelt. Az esemény pénteken a 

helyi kultúrházban tartott díszüléssel kezdődött, ahol számos elismerést is kiosztottak. A 

díszülésen szép számban vettek részt a helyiek, amelyen külön köszöntötték a rangos 

vendégeket. Jelen volt többek között Horváth Ferenc nemzetiségi parlamenti képviselő, Horvát 

Jože parlamenti képviselő, Orban Dušan, a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti 

Közösség elnöke, Jasmina Opec Vörös, az Államtanács tagja, valamint a szomszédos 

muravidéki, őrségi települések polgármesterei és intézményvezetők. 

 

Új sportközpont avatásával ünnepeltek 
2024. július 24. – Nepujsag.net 

Szombat délután Hodoson a 40 éve megalakult Hodosi Labdarúgó Klub tiszteletére új 

sportközpontot avattak. A községi ünnep keretében megrendezett eseményen a jubiláló 

egyesületet méltatták, elismeréseket osztottak ki, a focipályán pedig igazi legendák játszottak. 

Mondhatjuk, hogy az eseményre a község apraja-nagyja eljött. Az esős idő a környékbelieket 

sem tántorította el, közelről és távolról érkeztek a baráti társaságok és a focirajongók. A mai és 

a korábbi klubtagok mellett Roman Darko, a Hodosi Labdarúgó Klub elnöke ünnepi 

beszédében köszöntötte a sportpályán felállított rendezvénysátorban egybegyűlteket. 

Kiemelte, hogy az 1984. március 20-án alapított klub négy évtizedes tevékenysége során 

számos jelentős esemény történt. 

 

A hetésiek emléke 
2024. július 24. – Nepujsag.net 

A dobronaki nyár szerves része a Jakab-napi vásár, amikor a Templom utca megtelik élettel, 

színes portékákkal és vidám árusokkal. Ám idén nem csak a hagyományos szentmise, a 

találkozás és a vásárban beszerzett mézeskalács tette ünnepivé a napot, hanem az egykori 

„hetési temető” helyén állított emlékkereszt és emléktábla felszentelése is emelte az esemény 

fényét. Július 21-én a plébánia védőszentje előtt tisztelegve először szlovén nyelvű, majd 

magyar nyelvű szentmisét celebráltak. A két szertartás között pedig az ünneplőbe öltözött hívők 

az újonnan felállított kereszthez sétáltak ki Székely János, a szombathelyi egyházmegye 

főpásztora, Štumpf Peter muraszombati püspök és Štihec Simon dobronaki plébános 

társaságában, hogy megáldják és megszenteljék az egykori hetési temető helyén állított 

emlékkeresztet és emléktáblát 

 

Feszes ritmusokra járták a táncot 

2024. július 24. – Nepujsag.net 

Táncos lábak dobogása és felszabadult énekszó töltötte meg a Bánffy Központot július 15-e és 

19-e között a „Játékos tánc, táncos játék” című, általános iskolásoknak szervezett napközis 

néptánctábor ideje alatt. Szökdécseltek, egyensúlyoztak a vidám gyerekek, mindenki 
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bizonyítani akarta ügyességét lapunk ottjártakor a Bánffy Központban. A gyakorlás után 

következhetett az addig tanult táncok átismétlése. A párokba rendeződött általános iskolások 

nemcsak a lábukat járatták a ritmusra, hanem a hangjukat is szabadjára engedték. 

 
Idén is gyűjti a búzaadományokat a HMDK Gazdaköre 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

A HMDK Gazdaköre idén is csatlakozott a Magyarok Kenyere Programhoz, amely a nemzeti 

összetartozás méltó jelképe lett az elmúlt években. Karancson a Szabó-gazdaságban a 

búzaadományokat, a Gazdakör bellyei irodájában pedig a pénzbeli támogatásokat várják a 

gazdáktól. A „Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem” egy olyan jótékonysági program, a 

Kárpát-medencei magyar gazdák egyik legjelentősebb karitatív kezdeményezésévé vált 

mozgalom, amelynek keretei között a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetsége 

és a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara magyar gyermekeket segítő szervezeteket támogat nem 

csupán az anyaországban, de Magyarország határain túl is. 

 

A Bellyei járás napja 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

Múlt héten a járási tanács díszülésével, kulturális programokkal és koncertekkel ünnepelték 

meg a Bellyei járás napját. A Bellyei járás volt az első horvát közigazgatási egység, amely 1997. 

július 17-én visszatérhetett Eszék-Baranya megye addig megszállt területére a békés 

reintegráció folyamatának részeként. Ez a nap egyben a Bellyei járás ünnepnapjává is vált, 

amelyről azóta is minden évben többnapos programmal emlékeznek meg. Július 17-én sor 

került a járási képviselő-testület díszülésére, amelyen többek között részt vett Jankovics 

Róbert, magyarságunk parlamenti képviselője és dr. Császár Zoltán eszéki magyar konzul is.  

 

A vinkovcei városnap aktív résztvevői 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

Vinkovce város napi rendezvénysorozatának több éve egyik eleme a Vinkovcei Magyar 

Kultúregyesület kiállítása, amelyre sorrendben immár a hatodik alkalommal került sor. Az 

egyesület tagjai most is kitettek magukért, és egy látványos és „ízletes” kiállítással 

örvendeztették meg a látogatókat. Vinkovci városában 2012 óta működik a Vinkovcei Magyar 

Kultúregyesület, melynek tagjai azóta rendkívül sokat tettek az ottani magyarokért, identitásuk 

megőrzéséért. Évente számos összejövetelt tartanak, megemlékeznek nemzeti ünnepeinkről, 

kiállításokat, irodalmi esteket szerveznek. Magyar kultúrestjükre az egész országból hívnak 

fellépőket, saját népdalkörüknek pedig számos vendégszereplése van az év során. Népszerű 

programjaik közé tartozik a vinkovcei magyarok találkozója is, melyet azzal a céllal szerveznek, 

hogy közösséggé kovácsolják a város magyarságát. 
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Több éve tart a felvidéki kapcsolat 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

Július 18-a és 21-e között rendezték meg a felvidéki Garamszentgyörgyön az EU Együtt: az aktív 

állampolgárság és a demokratikus részvétel elősegítése elnevezésű rendezvényt, amelyen az 

újbezdáni Kultúr- és Művészeti Egyesület (KME) is részt vett. A Lévai járásában, Párkánytól 

40 kilométerre északra található Garamszentgyörgy, a település hivatalos szlovák neve Jur nad 

Hronom. A felvidéki önkormányzat évekkel ezelőtt vette fel a kapcsolatot az újbezdáni 

kultúregyesülettel, amely az elmúlt napokban részt vett a garamszentgyörgyi faluünnepen. 

 

Csúzaiak és kiskőszegiek táboroztak Pomerben 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

Az elmúlt hetekben a csúzai Jókai Mór Kultúregyesület Hajnalcsillag gyermektánccsoportja és 

a Pódium Amatőr Színjátszó Társulat tagjai, valamint a kiskőszegi HMDK-alapszervezet Liliom 

gyermektánccsoportja töltötte nyári táborát a pomeri Salamon Király Magyar Nyelvi és 

Kulturális Központban. A nyár a pihenés, a kaland és az új élmények időszaka, különösen a 

gyermekek számára. A pomeri Salamon Király Magyar Nyelvi és Kulturális Központban való 

táborozás rendkívül népszerű a gyermektánccsoportok körében, amit a HMDK biztosít 

számukra. A táborozás számos előnnyel jár testi, lelki és szociális fejlődésük szempontjából is. 

Természetközeli élményekben lehet részük, segíti őket a barátságok megerősítésében és az 

önállóság fejlesztésében is. 

 

Ólmodon táboroztak a zágrábi cserkészek 
2024. július 25. – Kepesujsag.com 

A zágrábi Zrínyi Miklós Cserkészcsapat nyári táborozáson volt a magyarországi Ólmodon. A 

táborban cserkészfoglalkozások, métázás, vízi játékok, túrázás, népdaltanulás volt programon. 

A Zrínyi Miklós Cserkészcsapat 2006-ban alakult Zágrábban, azóta a fővárosi gyerekek közül 

majdnem mindenki, aki a magyar közösségükbe jár, előbb-utóbb a csapat tagjává válik. 

Körülbelül 40 tagjuk van a kis és nagy cserkészekkel, kószákkal, öreg cserkészekkel együtt. A 

26 év alatt nagyon sok barátra és nagyon sok ismeretségre tettek szert. Vannak kapcsolataik a 

Magyar Cserkészszövetséggel (MCSSZ), de a külföldi cserkészszövetségek és az MCSSZ 

fórumán keresztül az egész világ magyar cserkészeivel tartják a kapcsolatot. A Zrínyi Miklós 

Cserkészcsapat tagja a Horvátországi Cserkészszövetségnek is. 

 
 

Elektronikus sajtó 
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Határok nélkül 

2024. július 22. – Kossuth Rádió 

 

Az RMDSZ Nőszervezete tavaly indította a Női Jogvédő Ügyeletet, azzal a céllal, hogy az erdélyi 

magyar nőknek anyanyelvükön nyújtsanak jogi tájékoztatást, ha bántalmazás, jogsérelem, 

diszkrimináció éri őket, vagy jogi kérdésekben tanácsra, útba igazításra, információkra van 

szükségük. A projekt kezdeményezője Csép Éva Andrea, Maros megyei parlamenti képviselő, a 

Nőszervezet ügyvezető elnöke.   

 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola diploma átadó ünnepségén, idén a 

mesterképzést befejező 74 hallgató vehette át a végzettséget igazoló okiratát. A Főiskola képzési 

kínálata egyre bővül, míg 2020-ban 19-féle képzést hirdettek az alap- és mester fokon, a 

következő tanévben már 30 képzési programmal várják a jelentkezőket. A hallgatói létszám 

fokozatosan gyarapszik. Míg 2020-ban 939 hallgatóval kezdték a tanévet, addig 3 évvel később 

1371 hallgatóval indították. 

 

Hároméves a Vajdasági Birkózóakadémia. A magyarkanizsai intézményt a nándorfehérvári 

diadal napján avatták fel 2021-ben, azon a napon, ami a magyar és szerb közös küzdelem 

eredményességét jelképezi. A születésnapot idén szoboravatással ünnepelték. A Birkózók című 

szobor Sztefán Prerádovics és Vass Szabolcs fiatal vajdasági művészek közös munkája. Az 

avatón beszélt a vajdasági birkózás jelenéről és jövőjéről Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke, 

Németh Szilárd, a Magyar Birkózók Szövetsége elnöke és Bálint Zoltánt, a Vajdasági 

Birkózóakadémia igazgatója. 

 

Szombaton ismét Temes megye legmagyarabb községébe, Végvárra látogattak a Heti Új Szó 

Baráti Körének tagjai. A résztvevőket a helyi civil szervezetek, egyházak képviselői látták 

vendégül a Riveto Egyesület által birtokolt ún. francia ház udvarán.  A résztvevők ismerkedtek 

a helyi nevezetességekkel és ízekkel, a találkozó keretében bemutatták Graur János Sorsok 

könyve című portrésorozatának harmadik kötetét és átadták a Pesty Frigyes újságírói díjakat.  

 

Az EGYFESZT, a családbarát jelzővel nemrég kitüntetett összművészeti rendezvény Erdély 

egyik legfiatalabb fesztiválja, ahol a zenei produkciók mellett a Kincskereső játékkal 

térképezhető fel a gyergyószentmiklósi örmény kulturális örökség, a Gasztró udvarban pedig 

többek között az erdélyi és moldáv borászat termékeit lehet majd megkóstolni. „Legyen olyan 

ez a fesztivál, mintha nem is Gyergyóban lenne” – mondja Kassay Péter. Az Egyfeszt 

főszervezője hangsúlyozza: a kisvárosi hangulatot szeretnék pár napra felpezsdíteni.  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Illés nap, ami akár egy hétig is eltart. A hétvégén tartották a délvidéki Temerinben az ott élő 

magyarság fogadalmi ünnepét. Hogy mióta, és miért tettek fogadalmat a temeriniek az a 

következő percekben ki fog derülni. 

 

Kárpát-medence 

2024. július 28. – M1 

 

Gál Alina lett Gajcsána első magyar polgármestere   

Első ízben választottak magyar polgármestert a Bákó megyei Gajcsána községben. A négy 

faluból álló, csaknem kétezerötszáz lakost számláló településen az RMDSZ-színekben indult 

Gál Alina nyerte meg a nemrég lezajlott helyhatósági választást. A huszonnyolc éves lány a 

Gajcsánához tartozó Magyarfaluban nőtt fel. Otthon, a családban csángóul beszéltek, azonban 

gyerekként heti rendszerességgel járt magyar órára. 

 

Nyárhangoló fesztivál Palicson   

Magyarország déli határától mindössze 25 kilométerre található a Délvidék egyik 

legnépszerűbb üdülőhelye, Palics, amely természeti szépségével, szecessziós épületeivel és 

virágzó parkjaival mindenkit elkápráztat. A Palicsi-tó partja remek kikapcsolódási lehetőséget 

biztosít. Idén nyáron nem csak pompájával, de az itt szervezett nyári programokkal is 

csalogatja a látogatókat. 

 

Szatmárban a közösség szolgálatába állítják a régi nemesi kúriákat 

Kastélyok és kúriák tanúskodnak Erdély-szerte a térség gazdag történelméről. A viharos 

évszázadok során azonban sok épület az enyészetté vált, és eltűnt vele együtt az egykori nemesi 

családok története is. A Szatmár megyei Sándorhomokon a templom jobb és bal oldalán két 

kúria is áll, mindkettő a Borsod vármegyéből származó Berenczei Kováts család otthona volt, 

akik 1681-ben kaptak nemesi rangot. 

 

Két keréken a Szilicei-fennsíkon - Felvidék gyöngyszemeit, és természeti 

szépségeit mutatja be túráik során a rimaszombati CoolTour csapata 

Felvidék legnagyobb magyar fesztiválja ismét megnyitotta kapuit a Gombaszögi völgyben. A 

hatnapos rendezvény a felvidéki magyar közösség elsőszámú találkozóhelye, szabadegyeteme, 

identitásépítő műhelye. A tábor egy életre szóló élmény, egy szelet Felvidék, teli ismerőssel és 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 23 – 29. 

 

 

baráttal. A számtalan program és csapatjáték mellett első alkalommal elektromos 

biciklikölcsönző is várta a vendégeket.   

 


